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Z domova

Pokračování ze str. 1
„Výrazný nárůst zániků živností po-
zorujemeuž druhýmměsícem. Pro-
jevuje se nepříznivá ekonomická si-
tuace a navýšení většiny podnikatel-
ských nákladů,“ uvedla analytička
společnosti CRIF Věra Kameníčko-
vá.
Podnikatele nejdřív o zákazníky

připravily restrikce během pande-
mie a pak nezvládli rostoucí ceny
energií. A ve zmíněné Kutné Hoře
pro ně byly „hřebíčkem do rakve“
kroky schválené ještě předchozím
vedením města. Před více než
rokem v Kutné Hoře otevřel hyper-
market Tesco. Letos by měl v jeho
blízkosti přibýt i další supermarket
Lidl. Oba odčerpají zákazníky men-
ším obchodům. „Lidé si sice stěžují
na mrtvé centrum a nostalgicky
vzpomínají na staré obchůdky a ka-
várny, ale sami si raději jezdí naku-

povat do velkých obchoďáků,“ říká
důchodkyně Stanislava Dvořáková,
která se snaží nakupovat hlavně v
menších krámcích v centru.
Na náměstí, kde postupně zkra-

chovala většina obchůdků, žehrají
i obyvatelé Havlíčkova Brodu či
Žďáru nad Sázavou.
„Nemáme tu na náměstí už ani ve-

čerku nebo obchod s potravinami,
prostě jen prázdné kulisy,“ krčí ra-
meny obyvatel Žďáru, který si ne-
přál uvést své jméno.
Stejného trendu si všímá i Svaz ob-

chodu a cestovního ruchu. „Hodně
končí lidé, kteří provozovali malé
samostatné obchůdky. Tady se bo-
hužel projevuje půl roku trvající šet-
ření české populace,“ říká Tomáš
Prouza, prezident svazu. Podle něj
také čím dál méně lidí chce nést
podnikatelské riziko kvůli přebuje-
lé a zhoršující se byrokracii.

Nástupce se ještě zaučuje
Mezi živnostníky také ve velkém
ubývá řemeslníků. Řada z nich se
dostává do důchodového věku a

končí často bez náhrady, protože si
nevychovali svého nástupce. „Větší
riziko vidím v tom, že stát podniká-
ní nijak neulehčuje a že zejména
v řemeslech chybí dostatek mla-
dých, i když finančně jde o velmi za-
jímavou aktivitu,“ tvrdí Prouza.
Už dávno chtěl profesi pověsit na

hřebík i Josef Rambousek z Horu-
šic, který dělá servis a revize plyno-
vých spotřebičů. Jenže ještě něja-
kou dobu potrvá jeho mladému ná-
stupci, než překoná všechny byro-
kratické překážky. „Ještě čekáme
na zkoušky, které musí můj nástup-
ce složit v Praze, to je zase z naříze-
ní Evropské unie. Pak už snad budu

moct odejít do důchodu,“ říká tope-
nář Rambousek.
Ti, kdo s živností skončí, už zpra-

vidla podnikat nechtějí. „Je tu velká
část lidí, kteří si raději najdou klasic-
ké zaměstnání, aby nemuseli bojo-
vat se státní byrokracií a čím dál slo-
žitějšími zákony,“ tvrdí Prouza.
Obecně se hodně živností zakládá

v oblasti gastronomie, ačkoli právě
ta zaznamenala v posledních letech
masivní odliv lidí. Podnikatelé pro-
šli za poslední dva roky dvěma kri-
zovými obdobími. Jednak to bylo
omezení podnikání v době pande-
mie a propad příjezdů turistů, jed-
nak vysoký růst inflace, kdy nákla-
dy jen v loňském roce vzrostly
o více než 30 procent.
Do toho přichází stále větší škrty

ve spotřebě domácností, které se
projevují hlavně v restauracích.
„Některá zařízení mění majitele,

ale mnohé restaurace jsou v prona-
jatých prostorách. Nájemné je pak
další zátěží v době, kdy ubývají hos-
té. Proto očekáváme, že o proná-
jmy prostor pro restaurace bude zá-
jem v letošním roce upadat,“ říká
Václav Stárek, prezident Asociace
hotelů a restaurací ČR.
Nejvíce ohrožené jsou restaurace

na venkově a v malých městech,
kde není příliš silná poptávka. Ale

i ve velkých městech dochází ke
krachům, a to často i u větších pod-
niků. Loni zavřel například oblíbe-
ný řetězec Nordsee zaměřený na
rybí speciality. Postupně ubývá
i franšízových restaurací Staropra-
menu Potrefená husa. Naposledy
skončila v insolvenci restaurace na
pražském Andělu.

Města zachraňují krámky
Některá města se snaží dalším
bankrotům drobných podnikatelů
zabránit. Zmíněná Kutná Hora
chce „nahnat“ lidi do centra, aby
zde více utráceli. „Jedním z kroků
je zabránit živelnému parkování au-
tobusů s cizinci, kteří je u památek
vyloží a zase naloží. Vybudujeme
parkoviště tak, aby návštěvníci byli
nuceni projít městem,“ říká staros-
ta Seifert. Pokud jde o místní, tak
chce nové vedení radnice úplně
přesměrovat pohyb lidí ve městě.
Vybuduje proto nový dopravní

terminál Kutná Hora-město, kam
by směřovala autobusová doprava.
Dále je v plánu výstavba kutnohor-
ského oblouku, který by umožnil
zajíždění vlaků z hlavní trati do cen-
tra města. Nyní tam projíždějí jen
motoráky.
Hradec Králové zase podpoří pod-

nikatele, kteří využívají městské

prostory. Ačkoliv má město nárok
zvednout nájemné až do výše 13,5
procenta, s ohledemna rostoucí ná-
klady podnikatelů k tomu nedojde.
„Chceme tímto krokem podpořit

všechny podnikatele a třeba i moti-
vovat ty nové, kteří by mohli měst-
ské nebytové prostory začít využí-
vat,“ uvádí náměstek primátorky
pro oblast správymajetkuměsta Pa-
vel Vrbický.
Ministerstvo průmyslu a obchodu

míní, že podporuje podnikatele
zlepšováním služeb. „Významnou
novinkou je vybudování Portálu živ-
nostenského podnikání, který byl
uveden do provozu 1. ledna 2023,
a který rozšiřuje stávající služby,“
sdělila mluvčí ministerstva Miluše
Trefancová.
Podle zástupců podnikatelů jsou

ale některé kroky státu spíše demo-
tivující. „Právě povinné zavedení
datových schránek stojí za úbyt-
kem živnostníků. Před koncem
roku 2022 jim bylo doporučeno,
aby se rozhodli, zda budou, či nebu-
dou aktivně pokračovat, a pokud
ne, aby si živnost zrušili. Řada živ-
nostníků má z datovek obavy. A ti,
coměli živnostenský list jen v šuplí-
ku, ho raději zrušili,“ říká Eva Svo-
bodová, generální ředitelka Asocia-
ce malých a středních podniků ČR.

MOLDAVA Výsledky opakovaných
voleb v Moldavě na Teplicku se od
těch podzimních výrazně liší.
Zatímco tehdy zvítězilo hnutí

SPD, tentokrát propadlo. Vyhrálo
sdružení Otevřeně ke všem starost-
ky Lenky Novákové.
Ta nechala před hlasováním ze se-

znamu voličů vyškrtnout 38 lidí
a volební komise oproti září její
zásah respektovala.
„Myslím, že teď je to reálný odraz

toho, jak to lidé v obci chtějí,“ oko-
mentovala výsledky Lenka Nováko-
vá.
Její Otevřeně ke všem získalo přes

33 procent hlasů, což znamená tři
křesla v zastupitelstvu. Stejně man-
dátů má i Spolu s 30 procenty hla-
sů. Třetí skončil Rozvoj Moldavy a

Nového Města (22,88 procenta hla-
sů), jehož kandidáti získali dva za-
stupitelské posty. Nejméně hlasů
voliči dali hnutí SPD (13,09 procen-
ta), což znamená jednoho zvolené-
ho zastupitele.
V září přitom zvítězilo právě

SPD (tehdy 28,70 procenta) a mělo
tři mandáty.
Starostka Nováková nechala před

zářijovým hlasováním ze seznamu
voličů vyškrtnout 46 lidí s tím, že
v obci mají trvalý pobyt pouze for-
málně, ale ve skutečnosti v ní ne-
bydlí a nemají k ní žádný jiný vztah.
V obci začali přibývat noví obča-

né právě před volbami, přičemž se
spekulovalo, že mají svými hlasy
pomoci k vítězství SPD.
—Monika Gordíková

PRAHA Počet pacientů s akutními
respiračními obtížemi roste. Minis-
tr zdravotnictví Vlastimil Válek ne-
počítá s tím, že poptávka po lécích
opadne. Ministr včera v pořadu
Otázky Václava Moravce také uve-
dl, že je nutné počítat s tím, že situa-
ce bude do konce března velmi slo-
žitá. „Situace je vážná v celé Evro-
pě,“ prohlásil Válek.
Hlavním důvodem výpadku je

přerušení dodávek léčiv do Česka
i okolních zemí z Číny, ale i zvýšená
spotřeba léků z důvodu vysoké ne-
mocnosti.
„Zvažujeme oslovit i státy mimo

EU. Například Japonsko. Situace
bude těžká celý rok. Výroba se plá-
nuje s několikaměsíčním předsti-

hem,“ uvedl ministr zdravotnictví.
Doplnil, že snad letos na podzim již
bude situace lepší. „Problém se

musí řešit. Ne hledat, kde je chyba.
Až situace bude vyřešena, tak se
musíme bavit, jak změnit povinnos-
ti regulátora léků, aby lékaři věděli,
jaké jsou léky nebo kdy přijdou,“
slíbil Válek.
Podle Válka proběhla naminister-

stvu diskuse i o zavedení roušek či
respirátorů kvůli vysokému počtu
respiračních onemocnění v posled-
ních týdnech. „Opravdu si nemys-
lím, že situace je taková, že by-
chom měli roušky nařizovat, třeba
v divadle nebo hromadné dopra-
vě,“ zdůraznil šéf zdravotnictví.
Ani další diskutující, poslankyně

Karla Maříková z SPD, si nemyslí,
že by roušky měly být povinné.
— Kateřina Vaníčková

Moldava opět volila,
tentokrát SPD propadla

Léky na chřipku stále chybějí.
Válek chce oslovit Japonsko

Kamila Jušková
spolupracovnice
MF DNES

Ortodoxní VánoceDomovní chrám svatých Václava a Ludmily naMasarykově náměstí v Jihlavě přivítal v sobotu věřící na svátek Narození Kristova. Pravoslavní věřící mají po Česku rozesetých
několik kostelů (nejznámější z nich jsou v západočeských lázních) a slaví Vánoce opožděně, protože se pořád řídí juliánským kalendářem. Letos byl počet věřících v kostelech vyšší i kvůli ukrajin-
ským uprchlíkům, na druhou stranu i ti se od svého tradičního termínu odklánějí kvůli Rusku amnozí už slavili Vánoce v prosinci. Foto: TomášBlažek, MAFRA

MinistrVálek je proti nařizování rou-
šek v době epidemie. Foto:MAFRA

Kauza

Inzerát nebyl
intimní, hájí se
lidovecký poslanec

Lidovecký poslanec Jiří Navrátil
čelí nařčení, že znásilnil devětatři-
cetiletého maséra. Ten vše nahlásil
na policii již loni v listopadu. Navrá-
til v sobotu na sociální síti zveřejnil
svou verzi příběhu, ve které mluví
o chronické bolesti zad či hledání
maséra. „Ani v inzerátu, ani v naší
komunikaci nebyl ani náznak něče-
ho intimního, vůbec,“ hájí se posla-
nec. Na případ upozornil server
PrahaIn.cz . Muž, který znásilnění
nahlásil, služby nabízel na erotic-
kém serveru Amatéři.cz. Právě tam
se mu Navrátil údajně ozval. Obvi-
nění ze znásilnění odmítá. (van)

Zdravotnictví

Aplikace Tečka se
změní na EZ kartu
Ministerstvo zdravotnictví přejme-
nuje mobilní aplikaci Tečka na apli-
kaci EZ karta. Už letos by mohla za-
čít fungovat jako elektronický očko-
vací průkaz nebo pro zasílání
zpráv. Uvedl to vrchní ředitel sek-
ce informačních a komunikačních
technologií ministerstva Milan Bla-
ha. Úřad vypsal na provoz a další
rozvoj aplikace veřejnou zakázku
v hodnotě 50 milionů korun. (van)

Náchod

Medvědice, která
žila v příkopu na
zámku, uhynula
Medvědice Dáša, která žila v příko-
pu na zámku Náchod, o víkendu
uhynula. V posledních dnech ji trá-
pily zdravotní komplikace. „Okol-
nosti jejího úhynu stanoví pitva,
kterou zajistí Zoo Dvůr Králové,“
uvedla radnice na webu. (zuz)

Podnikatele drtí krize spojená
s šetřením klientů i byrokracie.

Soumrak živností

● Celkem loni od ledna do listopa-
du ukončilo podnikání 59 tisíc živ-
nostníků. To je o 21 tisíc více než
ve stejném období roku 2021 (ná-
růst o 57 %).
● Jen v listopadu 2022 vrátilo živ-
nostenský list 11 tisíc lidí, což je tři-
krát více, než bylo v tomto měsíci
v posledních letech běžné. Podni-
kat naopak v tomto měsíci začalo
jen 6 tisíc lidí.
● Důvodem poklesu není jen šetře-
ní lidí, ale i datové schránky.

Zavřeno. Obchody končí

Pravoslavné Vánoce Věřící se sešli na liturgii v domovním chrámu v Jihlavě


